


BARAKA - (staré súfijské slovo) znamená štěstí, 
vůni, dech, ale i esenci života, z níž pramení evo-
luční vývoj. 
BARAKA - duchovní síla, dar Božího souhlasu 
a inspirace. 
BARAKA je jako láska: čím víc si jí poutníci od-
nesou, tím víc je jí k máni. Čím větší poptávka po 
této duchovoí komoditě, tím větší nabídka. 
BARAKA je to, co produkují chrámy, kláštery, 
poutní a svatá místa, za čím tam lidé putují a co si 
také odnášejí. 

BARAKA je to, co hledají duchovní hledači 
a čeho dosahují tančící derviši. 
BARAKA je ale také bliss, „požehnání", dotek 
božského. 
BARAKA je jakési duchovní, imaginární, ale ne 
nereálné pole informací o možnosti a schopnosti 
člověka vyladit se na něco, co ho dalece přesa-
huje. 
BARAKA - slavný dokumentární celovečerní film 
režiséra Rona Frickeho z roku 1993 
BARAKA - kosmická láska (podle Johna Lillyho) 

téměř 2 5 % dotázaných lidí ve věku mezi 15 až 29 lety v rámci jedné ankety prohlásilo, že neměli rádi školu kvůli šikaně ze strany učitelů. 
Každý čtvrtý český školák trpí stresem ze školy. „Učíme děti stále jako za Marie Terezie!" kroutí hlavou někteří informovanější učitelé. „Dosa-
vadní metody vyučování nevyužívají nových znalostí o tom, jak se dítě učí a co se děje v jeho mozku," říkají někteří psychologové. Čeští žáci 
jsou ve srovnání s žáky evropských zemí spíše průměrní v humanitních předmětech a nejvíce ze všech školu nenávidí. 
„Na škole se musí změnit všechno, školní řád i vztahy mezi žáky a učiteli," vysvětluje ředitel jedné školy a dodává: „Učitelé by neměli znám-
kovat a žáci by většinu výuky měli absolvovat v tzv. projektech." 
„Nejde o to nakrmit žáka informacemi a odzkoušet je, musíme ho naučit, jak hledat správné informace a dát mu příklad, jak s nimi tvořivě 
zacházet. Tady máme šanci, kterou nesmíme zkazit," říká ministr školství Gruša. 
„Teď je móda večer co večer se co nejrychleji zmastit," říká teenager o svých vrstevnících. 
Jak tedy vybudovat předpoklady pro pozitivnější vývoj směrem k méně násilné, ekologičtější a ekonomicky méně náročné společnosti v této m k méně násilné, ekologičtější a ekonomicky mene narocne společnosti v teto 

zemi? Podle mnohých odborníků jsou nejdůležitějším a nejvíce určujícím prv-
kem například vztahy v raném dětství. Proč? Protože jsou to právě tyto vztahy, 
rozvíjené dotekem, které na neuronové, buněčné úrovni ustanovují mentální 
mapy způsobů, jak budou budoucí vztahy strukturovány. 
Dnes již víme, že první minuty života novorozence jsou pro jeho další emocio-
nální rozvoj naprosto zásadní a určující. 

Jedna studie ukázala, že většina kriminálních činů je páchána stále stejnými de-
likventy, a naprostá většina z nich byly děti nechtěné, nebo ty, které strávily 
první měsíce svého života v ústavech. I my jsme takoví, jací jsme, právě proto, 
že jsme ve velké většině byli zrozeni do oslepujícího světa nemocnic a k ma-
mince jsme se dostali jen na dobu kojení. Pojďme změnit sebe a svět tím, že 

změníme způsob, jakým se rodí naše děti. 
Dnes již víme, že každé dítě je génius, a že naše typy škol, pocházející 

z 19. století, v dětech přirozenost a talent spíše ubíjejí, než rozvíjejí. 
Víme, jak důležité je, jestli bude dítě vyrůstat v prostředí plném lás-
ky, pohlazení, tolerance, podpory, pochvaly. Už dokonce dokážeme 
jednoduše odstranit poruchy učení a chování (a spoustu následných 
zdravotních i psychických potíží v dospělosti), odstraníme-li jejich 
příčiny: traumatické zkušenosti z dětství a ze školy. Pojďme tedy 
změnit sebe a svět tím, že změníme způsob, jakým vychováváme se-
be i své děti. Podporujme své dobré učitelky a učitele. 

Mimochodem, paní učitelky, už i současná sociologie ví, že žáci 
ve škole plní (i podvědomá) očekávání svých pedagogů. Jinak 

řečeno, když si o svých žácích budete myslet, že jsou stejně 
hloupí a zlobiví a rostou leda tak pro nějakou agresívní 
partu, budete za nějaký čas mít, co si přejete: zlobivé 
a nespolupracující žáky, kteří se co nejdříve dostanou do 
agresívní party. Když ale ve svých žáčcích budete vidět 
budoucí nositele Nobelových cen, také je vychováte. 
Pokusil jsem se sesbírat nejrůznější materiály na téma 
vzdělání. Doufám, že vás budou inspirovat. A jaká že je 
má vize vztahu mezi učitelem a žákem? Podívejte se na 
stranu 80. 

Do výbušného a intenzivního roku Tygra (začne 27. 
ledna), plného prudkých vášní a citů a těžkých zkoušek 
pro diplomaty, ale také vhodného pro zavádění rozsáh-
lých změn, vám všem přeje hodně důvěry a harmonie 

i Vlastimil Marek 




